
 

1 

2020-2021 учебный год 

Межрегиональная олимпиада школьников на базе ведомственных 

образовательных организаций по английскому языку 

9-10 класс 

1 вариант 

 

I. ЯЗЫКОВАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

Представьте, что Вы выполняете специальное задание в Великобритании. Вы должны 

показать, что безупречно владеете английской грамматикой и лексикой. Следующие задания 

не составят для Вас никакого труда. 

 

1. Заполните пропуски или артиклями/предлогами, или правильными формами данных в 

скобках слов так, чтобы они не нарушали грамматическую структуру предложений. Запишите 

ответ в лист ответов, например, «1. did». 
 

The Great Palace 

 

The largest (1) ____ Syria’s many ancient palaces, the Great Palace, is situated 32 kilometres north of 

(2) ____ Damascus in (3) ____ Ghab Plain, on (4) ____ man-levelled 4.3 square kilometres plateau 

(5) ____ (rise) nearly 30 metres (6) ____ the palm groves of (7) ____ Amik Valley. The sides 

(8) ____ (align) to the four cardinal points, east, west, north and south; that is, (9) ____ (every / each) side 

faces one of these points. However, the apex of the dome is missing, and there is no historical record of one 

(10) ____ (exist). 

As of now, there (11) ____ (be) no surviving record as to how, when or by whom the Great Palace 

(12) ____ (construct). It usually (13) ____ (accept) that it was built some time in the first millennium B.C., 

but many modern scholars believe that back then the engineering skill of the Syrians was inadequate for such 

(14) ____ large undertaking. Moreover, the design of the palace (15) ____ (incorporate) particular 

mathematical formulae that (16) ____ (be) unknown at that time. Some people maintain that the palace was 

built much earlier by, or with the assistance of, survivors of (17) ____ lost civilization that was 

(18) ____ (intellectual / intellectually) superior to any society that (19) ____ (exist) since. This theory 

involves much speculation and (20) ____ (few / little) concrete evidence, but there are plentiful legends about 

a “golden age”, and all over the world there are dozens of other gigantic stone constructions of equally 

unknown and mysterious origin. 

 

2. Выберите подходящее для данного контекста слово из 3 предложенных вариантов. 

Запишите ответ в лист ответов, например, «1.a». 
 

Global methane emissions (1) (a. catch / b. soar / c. reach) to record high 

 

Global emissions of methane have reached the highest levels on record. Increases are being driven 

primarily by growth of emissions from coal (2) (a. crop / b. mining / c. yielding), oil and natural gas 

production, cattle and sheep ranching, and landfills. Between 2000 and 2017, levels of the potent greenhouse 

gas barreled up toward pathways that climate models (3) (a. propose / b. offer / c. suggest) will lead to 3-4 

degrees Celsius of warming before the end of this century. This is a dangerous temperature threshold at 

which scientists warn that natural disasters, including wildfires, droughts and floods, and social disruptions 

such as famines and mass migrations become almost commonplace. In (4) (a. regard / b. terms / 

c. accordance) of warming potential, adding this much extra methane to the atmosphere since 2000 is 

(5) (a. akin / b. comparing / c. verging) to putting 350 million more cars on the world's roads or doubling the 

total emissions of, for example, Germany or France. 
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3. Все мы знаем гениального сыщика Шерлока Холмса. Каждому из нас хотелось бы 

обладать его умственными способностями. Восстановите спасенную из огня рукопись, 

некоторые фрагменты которой утрачены. Вы можете воспользоваться подсказками, данными 

после текста (их количество в 2 раза превышает число поврежденных в оригинальном тексте 

мест). Запишите ответ в лист ответов, например, «1.a». 
 

Where do bullies come from? 

 

Every person on this planet has (1) _____ a bully at least once in their life. Some are tormented by 

their siblings even before preschool, and most people (2) _____ bullying at school. But there are more adults 

who (3) _____ as bona fide bullies than you can imagine. 

What is clear is that bullies are made, they are not born that way. Bullying often (4) _____ emotional 

trauma at home, perhaps a (5) _____ of attention or affection. Those who bully have a drive to see themselves 

as powerful and popular and in control. And nothing gives us a sense of control more than power. 

Of course, bullies wouldn’t exist without victims. And victims are often those who are vulnerable, 

passive and expected to be afraid. But the (6) _____ of being bullied cannot be overstated: many (7) _____ 

symptoms of depression, anxiety and even a post-traumatic stress disorder.  

When we accept bullying and don’t (8) _____, it sends a powerful message both to the bully and, 

more importantly, to observers that aggression and violence are (9) _____ solutions to disagreements, which 

is not the case in a (10) _____ society. 

 
a) qualify f) lack 

 

k) outlive 

 

p) encountered 

 
b) need 

 

g) allowing 

 

l) interfere 

 

q) progress 

 
c) met up 

 

h) consequences 

 

m) proofs 

 

r) develop 

 
d) intervene 

 

i) civilized n) acceptable s) honourable 

e) consider 

 

j) witness o) affects 

 

t) suggests 

 
 

 

4. Работать в США или Великобритании трудно, не зная нюансов употребления 

фразеологизмов. Рассмотрите картинки. Подберите к каждой картинке ОДНУ подходящую 

фразу из 8 предложенных. Запишите ответ в лист ответов, например, «1.a». 
 

 

1.  2.  3.  

4.  

a) buy the farm; 

b) get sb’s goat; 

c) the devil is beating his wife; 

d) bone up on sth; 

e) dish the dirt; 

f) take sb for a ride; 

g) put two fingers up at sb; 

h) right as rain. 

 5.  
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II. ЛИНГВОКУЛЬТОРОЛОГИЧЕСКАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

1. Говорят, пословицы – это маленькая народная мудрость с большим смыслом. Можно 

ли подобрать соответствующие эквиваленты в разных языках? 

Соотнесите начало пословиц, данное в левой колонке, с окончанием в правой. Подберите 

к каждой пословице эквивалент на русском языке из предложенных ниже. Запишите ответ в 

лист ответов, например, «1а. Худой мир лучше доброй ссоры». 

 

1. Gut no fish a) the pitch. 

2. Turnabout b) after the event. 

3. Money c) of contention. 

4. It is easy to prophesy d) without mittens. 

5. To handle e) a zinger. 

6. To queer f) is better than cure. 

7. To slip g) makes the mare go. 

8. To toss out h) till you get them. 

9. Prevention i) is fair play. 

10. The bone j) the cable. 

 

Держать в узде. На вкус и цвет товарищей нет. 

Долг платежом красен. Штопай дыру, пока невелика. 

Яблоко раздора. Здоровье дороже денег. 

Семь раз отмерь, один раз отрежь. Подложить кому-либо свинью. 

Протянуть ноги. Нападение – лучшая защита. 

За овёс и кляча поскачет. Сделал дело – гуляй смело. 

Сперва подумай, а потом говори. Чёрную полосу сменяет белая. 

Перегнуть палку. Без труда не выловишь и рыбку из пруда. 

Не в бровь, а в глаз. Лучше воробей в руке, чем петух на кровле. 

Не дели шкуру неубитого медведя. После драки кулаками не машут. 

 

2. Представьте, что Вы – журналист и оказались на пресс-конференции с участием 

известных людей. Задайте каждому из них по ОДНОМУ вопросу из предложенных ниже. 

Запишите ответ в лист ответов, например, «1.а». 

 

1. Tony Blair 

2. Alexander Fleming 

3. Stephen Hawking 

4. David Bowie 

5. Freddie Mercury 

a) Why were you expelled from school? 

b) How long did your zero-gravity flight last? 

c) When did you discover the world’s first broadly effective antibiotic 

substance? 

d) How many times were you sent on a diplomatic mission to France? 

e) You were the youngest Labour Party leader in its entire history, weren’t 

you? 

f) You attended English-style boarding schools in India, didn’t you? 

g) What were you awarded the Nobel Peace Prize for? 

h) How did it happen that you had different coloured eyes? 
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3. В газетах и журналах часто публикуются кроссворды. Порой с ними нелегко 

справиться на родном языке, попробуйте разгадать кроссворд на иностранном. Запишите 

ответы в лист ответов, например, «1. …». 

 

     2           

                

   6             

          4      

       3       5  

  1      7        

                

8                

                

                

                

         9       

10                

                

                

 

 

Down 

1. White ____ – a political ideology that maintains the social, economic, and political exploitation of 

nonwhite people, esp. blacks. 

2. ____ – a society of female university or college students in the United States. 

3. ____ – undocumented immigrants who were brought to the United States as children and who qualify for a 

legislative proposal aimed at granting them temporary conditional residency. 

4. ____ – Hillary Clinton’s religion. 

5. The ____ Office – the place from where President Donald Trump addressed the nation on the coronavirus 

pandemic. 

 

Across 

6. The ____ – the complex of mountain ranges on the West side of the Americas, including the Andes and the 

Rocky Mountains. 

7. ____ – California state tree. 

8. ____ – a festival held annually in June by African Americans (esp. in the southern states) to commemorate 

emancipation from slavery in Texas in 1865. 

9. ____ – a cat-sized American mammal, one of the main characters in Bambi, a Walt Disney cartoon. 

10. ____ duck – an official (esp. the president) in the final period of office, after the election of a successor. 
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III. ПЕРЕВОДЧЕСКАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

Представьте, что Вы – заведующий отделом иностранной литературы в крупном 

издательстве. Вам принесли 3 варианта перевода фрагментов из сборника рассказов известного 

английского писателя. Выберите из предложенных вариантов перевода один, адекватно 

передающий значение текста оригинала. Запишите Ваш вариант ответа в лист ответов, 

например, «1 – a». 

 

1. Some experts say a DIA under Joseph Carroll was unable to conduct successful undercover 

operations. 

a) По мнению некоторых экспертов, РУМО под давлением Джозефа Кэрролла было неспособно 

выполнять успешные операции под прикрытием. 

b) Согласно некоторым оценкам, РУМО под руководством Джозефа Кэрролла было неспособно 

успешно выполнять операции под прикрытием. 

c) Некоторые специалисты говорят, одно из подразделений РУМО при Джозефе Кэрролле было 

неспособно успешно выполнять операции под прикрытием. 

 

2. Sometimes people get married only to get divorced then. 

a) Иногда люди женятся только для того, чтобы потом развестись.  

b) Иногда люди женятся, а потом разводятся. 

c) Иногда люди, только поженившись, сразу вынуждены разводиться. 

 

3. The Secretary-General refused to comment on the situation when asked to clarify some points. 

a) Генеральный секретарь отказался прокомментировать ситуацию, спросив о прояснении некоторых 

моментов. 

b) Генеральный секретарь отказался прокомментировать ситуацию, когда попросил прояснить 

некоторые моменты. 

c) Генеральный секретарь отказался прокомментировать ситуацию, когда его попросили прояснить 

некоторые моменты. 

 

4. Provided certain conditions are met, the Government could secure the return of previously lost 

territories. 

a) При выполнении определенных условий правительство могло осуществить возврат ранее 

утраченной территории. 

b) Обеспечив все необходимые условия, правительство смогло осуществить возврат ранее утраченной 

территории. 

c) В определенном положении правительство было способно защитить процесс возврата ранее 

утраченной территории. 

 

5. According to social media resources, an urgent set of measures is to be taken in order to have the 

residents pay higher taxes. 

a) В социальных сетях можно найти информацию о том, что скоро в срочном порядке будет принят 

ряд мер, нацеленных на повышение налогов для местных жителей. 

b) Согласно данным из социальных сетей, скоро срочные меры будут приняты для того, чтобы 

повысить налоги для местных жителей. 

c) Согласно данным источников СМИ, скоро в срочном порядке примут меры по обеспечению более 

высоких налогов среди местного населения. 
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IV. РЕЧЕВАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

1. Докажите, что «Реклама – двигатель торговли»! Представьте, что Вы маркетолог и 

отвечаете за продвижение товаров на рынке Великобритании. 

Выберите один из изображенных ниже товаров и напишите к нему слоган и рекламное 

объявление. Ваша задача – сделать товар привлекательным для покупателя. Важно 

использовать многообразие средств выразительности английского языка. 
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2. Представьте, что Вы стали невольным свидетелем важного разговора, но Вам 

удалось расслышать не все реплики. Восстановите недостающие фразы по картинке и 

запишите их в лист ответов. 
 

Buying a Bedroom Set 

1. 

 
A. Do you have any bedroom sets? 

B. Yes, we do. 1. ___________ 

 
3. 

 
C. 2. ___________ 

B. This is the firmest we have. 

 

5. 

 
A. I like those better. 

B. 4. ___________ 

C. No, that’s all, thanks. 

 

 

 

 

 

2. 

 
C. I’d like a queen-sized bed. 

A. I’d like a king-sized, it’s larger. 

 

4. 

 
A. We also need a dresser and two night tables. 

B. 3. ___________ 

 

6. 

 
B. Do you want to charge it? 

C. Yes, 5. ___________ 
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V. ДИСКУРСИВНАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ 
 

Представьте, что Вы – журналист-обозреватель. Вам поручено подготовить 

небольшую статью на основе предоставленных аналитиками графических данных. Напишите 

статью объемом не менее 200 слов по обозначенной проблеме. Не забудьте предложить 

заголовок. 

 

The chart below shows the results of a survey among U.S. adults on their favourite non-fiction 

book genre. 

 

 

 


